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• Kevesebb a határőr - több a feladat 

Kilencmillió útlevelet kezeltek 
röviden 

Gyógyszer 
a méheknek 

Nemrég még 1500 sorkatona szolgált a halasi igazgatóságon, 
jelenleg már csak 320. (Fotó: Gyenes Kálmán) 

jegyzet 

Értem Élek 
jjitler „megállítható pályafutását" magyarázta Bér-
li tolt Brecht Állítsátok meg Arturo Vit! című jele-
netsora úgy, hogy a politikust „a kapitalista világnak 
otthonos" környezetbe, a gengsztervilágba helyezte. 

Amióta ismerkedem a történettel, hogy a BIT-es 
nagyfiúk miképp nyúlták le, Nemzeti Gyermek és Ifjú-
sági Alapprogram pénzét, azóta gyakran eszembe jut a 
Brecht-darab. Nemcsak azért, mert a betegek, árvák, 
gyermekek javait „lenyúlni" főbűn. A politikusok gyak-
ran követnek el főbűnöket, ebben nincs semmi szokat-
lan. És Botka László politikus egykori kampány-főnö-
ke, Újhelyi István is politikus. De ki állítja meg 
Újhelyit? 

Ki állítja meg a gengszterizmust szociális eszmékbe, 
pofás választási programokba csomagolókat? 

Újhelyi például saját magát fékezi meg? Hiszen itt 
van ez a kétes akció, A Felnövekvő Generációért alapít-
vány kétmilliójával. Mondjuk az sem érdektelen, hogy 
ki volt, aki kiutalta nekik a pénzt, s mennyi volt a kiuta-
lásért ígérve? A szokásos harminc százalék? Több? 

Van ebben vigasztaló is: még néhány ilyen lebukás, 
és az ilyen figurák csak kikopnak a politikából. Egy 
ideig működik a kitartás-összetartás, a fű alatti támo-
gatás, „elvtárs, hisz te vagy a Vörös Segély. Testvér, se-
gítsd a lebukottakat". De ez se megy a végtelenségig, 
akik nagyon blamálják az összetartókat, azokat a mun-
dér becsületének látszata miatt előbb-utóbb csak be kell 
áldozni: meg kell állítani, hogy futhasson a többi. Kü-
lönben is, aki ilyen könnyen lebukik, az nem is igazi 
maffiózó. Az csak ugatja a gengszterizmust, nem Artu-
ro Ui, hanem csak egy amolyan Arturo Vau. A pénz-
gyűjtésben a Botka-iroda is érintett, az irodavezető Mé-
száros Tamás „Érted Élsz!" Társas Köre kapcsán. Er-
ről jutott eszembe, hogy minden magyar honpolgárnak 
kellene alapítania egy „Értem Élek Kört". 

A kör programja annyi lehetne, hogy az egyének kö-
zött társadalmi összefogást szervez abból a célból, 

hogy a lopakodókat kizárja a köz- és a politikai életből. 
Mert az ilyenek miatt nem futja arra a mai világban, 
hogy ki-ki önmagáért és a többiekért élhessen. 

e Pécsváradi rablás: 

Kilenc gyanúsított 

• Zalaegerszeg (MTI) 
Világszerte megoldatlan a 

méhészetekben évről évre 
komoly puszt í tás t végző, 
gyakran 30-70 százalékos 
fertőzöttséggel járó beteg-
ség, a költésmeszesedés elle-
ni teljes védelem. Ez a kór 
annyira legyengfti a méhe-
ket, hogy még saját méz- és 
virágpor szükségletüket sem 
képesek begyűjteni, súlyo-
sabb esetekben el is pusztul-
nak. Mérések szerint egy 
200 családos méhészet ebből 
eredő éves vesztesége csak-
nem egymill ió forint. Né-
meth Kálmán zalaegerszegi 
nyugdíjas főállatorvos meg-
lelte a költésmeszesedés biz-
tonságos ellenszerét, az álta-
la Ketacidnak elnevezett , 
többkomponensű folyékony 
gyógyszer formájában, ame-
lyet bejelentett a Találmányi 
Hivata lná l . Először kite-
nyésztett kórokozókon, majd 
három éven át 50 erősen fer-
tőzött méhcsaládon - évente 
három kezeléssel - próbálták 
ki a szert, teljes sikerrel. 

Margitsziget 
• Budapest (MTI) 

Az utóbbi években kiala-
kult kao t ikus á l l a p o t o k 
megszüntetése, illetve a tu-
lajdonosi szemlélet erősíté-
se érdekében várhatóan feb-
ruártól közhasznú társaság 
működteti a Margitszigetet. 
A XIII. kerületi képviselő-
testület e heti ülésén elviek-
ben egyetértett azzal, hogy a 
főváros és a kerület köz-
hasznú társaságot hozzon 
létre. A Fővárosi Önkor-
mányzat a tervek szerint ja-
nuár 30-án foglal állást ez 
ügyben. A kht megalakítá-
sát a főváros 20 millió, a ke-
rület pedig 5 millió forinttal 
támogatja. 

Húszezer 
őstermelő 

• Budapest (MTI) 
Eddig mintegy 20 ezer 

őstermelői igazolvány adtak 
ki a Magyar Agrárkamara 
helyi szervei - hangzott el az 
APEH sajtótájékoztatóján. 
Megerősítették, hogy az ős-
termelői igazolvány beveze-
tése és az e körbe tartozók 
ez évi adózási feltételei nem 
jelentenek plusz adóterheket. 
Az FM illetékese szerint ez 
elsősorban a magyar kister-
melők érdeke és egyben fel-
tétele az európai uniós integ-
rációnak, mert átláthatóvá 
teszi az állami támogatások 
rendszerét. 

Felújított 
szárny 

• Hatvan (MTI) 
Átadták szerdán a hatvani 

Grassalkovich-kastély felújí-
tott szárnyát. Az épületrész 
1995. májusában egy betö-
rést követő tűz során égett 
ki. Az évtizedek óta felújí-
tásra váró kastély nyugati 
szárnyában, a tűzvész előtt a 
Városi Művelődési Központ 
működöt t , amely most 
visszaköltözött régi helyére. 
Az intézmény egyben felvet-
te a Grassalkovich Művelő-
dési Központ nevet. Az épü-
letszárny felújítása csaknem 
50 millió forintba került. Eb-
ből 18 millió forintot a biz-
tosító által fizetett összeg, 
míg 25 millió forintot a Bel-
ügyminisztérium a kataszt-
rófahelyzetek finanszírozá-
sára elkülönített alapjából 
nyertek pályázat útján az 
építkezéshez. 

A Kiskunhalasi Határ-
őr Igazgatóságon sajtó-
tájékoztatót tartottak 
tegnap . Káta i József 
dandártábornok adott 
számot a z elmúlt évi 
eredményekről, a határ-
őrség szóvivője, Krisán 
Attila ezredes pedig a 
fegyveres testület orszá-
gos munkáját értékelte. 
Tavaly 100 millió utas 
lépte át hazánk határát, 
a forgalom kezelése na-
gyobb zökkenők nélkül 
történt. 

A Dunától a magyar-ro-
mán-jugoszláv határig teije-
dő szakasz őrzése, a határ-
forgalom ellenőrzése, a rend 
fenntartása a feladata a Kis-
kunhalasi Határőr Igazgató-
ságnak, amelynek munkatár-
sai az elmúlt évben 2500-nál 
több jogellenes cselekmény-
re derítettek fényt, az elkö-
vetők kétharmada jugoszláv 
állampolgár volt. A tegnapi 
sajtótájékoztatón Kátai Jó-
zsef dandá r t ábo rnok el-
mondta, hogy szorító intéz-
kedések mellett kellett hely-
tállniuk, miközben a szerve-
zett bűnözés is feladta szá-
mukra a leckét. A cselekmé-
nyek sorában előkelő helyen 
szerepelt a tiltott határátlé-
pés, a közokirat-hamisítás, a 
nagyértékű lopott járművek 
külföldre juttatásának kísér-
lete. 

Az elmúlt évben a déli 
határátkelőkön 9 millióan 
fordultak meg 3 millió jár-

• Budapest (MTI) 
„A tanítvány - nőjön 

bár fölénk - egész éle-
tünk zsinórmértéke. Ben-
ne testesül meg a tudo-
mányba, a nevelésbe, az 
emberségbe, az együt-
térzésbe vetett hitünk. 
Amikor a mester díjjal 
öveztetik fel, egyszers-
mind elismertetnek min-
dazok, akik ót tanítójuk-
nak tekintik" - mondta 
köszöntőjében Magyar 
Bálint művelődési és kö-
zoktatási miniszter szer-
dán Budapesten a ma-
gyar kultúra riapja alkal-
mából tartott díjátadási 
ünnepségen. 

A miniszter ezt követően 

T. Asztalos Ildikó, az 
Ipari, Kereskedelmi és 
Idegenforgalmi Miniszté-
rium politikai államtitká-
ra tegnap, szerdán a Vi-
lág Utcája Kft. meghívá-
sára Szegedre érkezett. 
Itt tájékozódott részint a 
tervezett b e r u h á z á s 
részleteiről, részint ar-
ról, hogyan csatlakoz-
hatna Csongrád megye 
a kormányprogramban 
megjelölt célokhoz. 

Az államtitkár találkozott 
a Csongrád Megyei Közgyű-
lés és a Bay Zoltán Biotech-
nológiai Intézet vezetőivel, 
valamint megbeszéléseket 
folytatott az SZDSZ helyi 
szervezeténél. Kiderült az is, 
hogy Szegedről hárman vet-
tek részt az IKIM ipari par-
kok létrehozását segítő pá-
lyázatán, s mindegyik for-
mai és minőségi kifogások 
miatt senki nem nyert pénzt. 

T. Aszta los I ld ikó, az 

művel. Ez '95-höz viszo-
nyítva 20, illetve 40 százalé-
kos forgalomcsökkenést je-
lentett. A beutazási feltéte-
lek hiánya miatt 5000 sze-
mélyt fordítottak vissza az 
átkelőkről. A nyári időszak 
a nyugati vedégmunkások 
hétvégi inváziója miatt meg-
nehezítette az útlevélkeze-
lók munkáját, csúcsidőben 
több órás várakozások ala-
kultak ki. Az igazgatóság 
közösségi szállásán 600 ide-
genrendészeti ügyet kezel-
tek. A menekültek többsége 
csak átutazó Magyarorszá-
gon. 

Kátai József ö römmel 
szólt róla, hogy az idén az 
igazgatósághoz 50 hivatá-

százkét személyt részesített 
kitüntetésben. Magyar Bálint 
a magyar felsőoktatás terüle-
tén dolgozó iskolateremtő, 
nemzetközi e l ismertségű 
munkát végzőknek Szent-
Györgyi Albert-díjat adomá-
nyozott: dr. Bernáth Gábor-
nak, a Szent-Györgyi Albert 
Orvostudományi Egyetem 
tanszékvezető egyetemi taná-
rának, a kémiai tudomány 
doktorának, dr. Cséka Ervin-
nek, a József Attila Tudomá-
nyegyetem emeritus pro-
fesszorának. 

IKIM politikai államtitkára a 
Délmagyarország kérdéseire 
vá laszolva e lmondta : az 
IKIM december és január 
folyamán értékelte az ipari 
parkok létrehozását célzó 
pályázatra érkezett 52 mun-
kát. A minisztériumnak 250 
millió forint állt rendelke-
zésre arra, hogy többek kö-
zött megvalósíthatósági ta-
nulmány elkészítésében tá-
mogassa a pályázókat. 

Szegedről három pályáza-
tot adtak be: a Világ Utcája 
Kft. 5, az Eko-park 3, Sze-
ged önkormányzata pedig 
0,5 millió forintot szeretett 
volna elnyerni. Egyik sem 
kapta meg. A Világ Utcája 
Kft. - mondta az államtitkár 
asszony - azért adott be érté-
kelhetetlen pályázatot, mivel 
a projekt nem felelt meg a 
k lassz ikus ipari parkkal 
szemben támasztott elvárás-
nak. Egy ipari park ugyanis 
termel, míg a Világ Utcája 
Kft. kereskedelmi- és kultu-

sost vehetnek fel. Vátják a 
határőrségről szóló törvény 
elfogadását, amely tisztázza 
a testület jogát. Á tervezet 
szerint nyomozóha tóság i 
jogkört kapna a határőrség, 
így hathatósabban intézked-
hetne olyan ügyekben, mint 
például az embercsempé-
szet, a közokirat-hamisítás. 
A dandártábornok röviden 
szólt a trotil-ügyről. Kide-
rült, hogy az igazgatóság 
egyik raktárából katonák el-
loptak 1 millió forint értékű 
ruhaneműt, 2,5 kilogramm 
trotilt és egyéb pirotechni-
kai eszközöket. A katonai 
ügyészség még vizsgálja a 
rész le teke t , 17 személy t 
gyanúsítanak a cselekmény 

Az oktatási-nevelési terü-
leten végzett magas színvo-
nalú munkáért, valamint a 
pedagógiai gyakorlatot segítő 
kiemelkedő tudományos te-
vékenységért Apáczai Csere 
János-díjat adományozott: 
dr. Bernáth Árpádnak, a Jó-
zsef Attila Tudományegye-
tem egyetemi tanárának, az 
irodalomtudomány kandidá-
tusának, Papp Györgynek, a 
Juhász Gyula Tanárképző 
Főiskola intézetigazgatójá-
nak; A magyar neveléstudo-
m á n y e r e d m é n y e i n e k f e l -

rális centrumot szeretne lét-
rehozni. Az Eko-park tervé-
vel kapcsolatban az volt az 
alapvető kifogás, hogy alap-
területe nem érte el a mini-
mumot (1,5 hektárral keve-
sebb). Szeged önkormányza-
ta - amely a volt szovjet lak-
tanyából szeretne ipari par-
kot lé t rehozni - h iányos 
adatsorokat közölt, a mini-
mális formai elvárásoknak 
sem felelt meg. 

Az államtitkár arra hívta 
fel a figyelmet, hogy nem 
érdemes takarékoskodni a 
pályázatok elkészítésével. 
Értetlenségét fejezte ki ami-
att, hogy a térség nem ad be 
közös pályázatokat olyan té-
mákra , amelyeket a kor-
mányprogramban kiemelten 
kezelnek. Ilyen például Ke-
let-Magyarországon a beru-
házások élénkítése. 

Dr. Szeri István, a 
CSMKIK elnöke T. Asztalos 
Ildikót arról faggatta, miért 
nem könnyíti meg a minisz-

elkövetésével. A felelősség-
revonás nem marad el „há-
zon belül" sem. 

Krisán Attila, a határőrség 
szóvivője lapunk kérdésére 
válaszolva e lmondta , a 
nagylaki személyforgalom 
az építkezés befejezésének 
csúszása miatt szünetel. A 
románok előrébb tartanak a 
munkákkal, remélhetőleg a 
nyári csúcsra megnyithatják 
az átkelőt a személyforga-
lom számára. Az ezredes a 
határőrség idei munkatervé-
be belelapozott, majd közöl-
te: abban nem szerepel a kis-
zombori határátkelő megnyi-
tásának terve. 

V. F. S. 

használása területén kiemel-
kedő tevékenységet folytató 
pedagógusok és neveléstudo-
mányi kutatók munkájának 
elismeréseként Kiss Árpád-
díjat adományozott: Csapó 
Benőnek, a József Attila Tu-
dományegyetem tanszékve-
zető egyetemi docensének, a 
neveléstudomány kandidátu-
sának, Pukánszky Bélának, a 
József Attila Tudományegye-
tem egyetemi docensének. 

A magyar kultúra napja 
alkalmából a Magyar Akotó-
művészek Országos Egyesü-
lete Weiner Leó zenepedagó-
giai díjjal tüntette ki Szecsődi 
Ferenc hegedűművészt , a 
Liszt Ferenc Zeneművészeti 
Főiskola Szegedi Konzerva-
tóriumának tanárát. 

térium a Jugoszláviával, va-
lamint Romániával folytatott 
kereskedelmet. 

Ennek hiányában a me-
gyében vállalkozások men-
nek tönkre. A válaszban el-
hangzott: a jugoszláv belpo-
litikai helyzet jelenleg olyan, 
hogy nem lehet tárgyaláso-
kat folytatni. Romániával 
azonban márciusban aláítjuk 
a szabadkereskede lmi 
egyezményt. Fritz Péter or-
szággyűlési képviselő sze-
rint a minisztérium felelős-
sége is, hogy a megyében 
gyárakat „tudatosan" építe-
nek le (Szegedi Kábelgyár, 
Szegedi Paprika Rt.). Sz. Lu-
kács Imre, a Dé l -Al fö ld i 
Média Kft. ügyvezetője pe-
dig elmondta: az IKIM tu-
r iszt ikai főosz tá lya máig 
nem fizette ki azt a 2,5 mil-
lió forintot, amit a kft. a Sze-
ri Expo megrendezésére pá-
lyázaton nyert el. 

F. K. 

• Pécs (MTI) 
Már kilenc gyanúsítottja 

van a múlt hét csütörtökén 
Pécsvárad közelében elköve-
tett rablásnak. A két rendőr-
ruhás és három civil úton-
állót - akik kifosztottak egy 
pénzszáállító furgont - pén-
teken Pécsett, illetve vasár-
nap a fővárosban fogták el, 
majd hamarosan őr izetbe 
vették a biztonsági cég két 
alkalmazottját is. Egyikük a 
kirabolt autóban teljesített 

A Csongrád Megyei 
Kereskedelmi és Iparka-
m a r a t a g s á g á t tevé-
kenységi körük alapján 
tömörítö osztályok közül 
tegnap a közlekedésben 
és szállításban, a raktá-
r o z á s b a n , a posta és 
távközlésben érdekelt 
vállalkozások képviselői 
tartották éves gyűlésü-
ket Szegeden. 

Bemelegítésképpen Ho-
nig Árpád, a Közlekedési, 
Hírközlési és Vízügyi Mi-
nisztérium főtanácsosa tar-
tott tájékoztót a tárca „bűv-
körébe" tartozó változások-
ról. Hogy milyen ütemezés-
sel (értsd: milyen szigorítá-
sokkal) megy, mehet a ma-
gyar közúti fuvarozás Euró-
pába, a főtanácsos nagyon 
szépen elmondta. Amit a ve-
le szemben ülő „valóság" vi-
szont képtelenségnek tart. A 
gazdaság beígért növekedé-
séből, a piac bővüléséből a 
fuvarozók egyelőre nem ér-
zékelnek semmit , az árak 
nyomottak, a költségek nő-
nek, a járműpark lecserélé-
sére egyszerűn nem telik, a 

szolgálatot, a másik pedig 
belső információkat adott ki 
a bandának a pénzszállí t-
mány útvonaláról. (Mind a 
heten előzetes letartóztatás-
ban várják már a vizsgálat 
lezárását.) A Baranya Me-
gyei Rendőr-főkapitányság 
szerdára virradóra őrizetbe 
vette H. L. és G. G. pécsi la-
kosokat is, akik két hamisí-
tott útlevelet adtak el több-
millió forintért a fővárosban 
lefülelt két személynek. 

fekete (fehér rendszámos) 
fuvarozás büntetlenül to-
vább virágozhat. Dr. Szeri 
István, a kamara elnöke to-
vább ment: ha a kormányzat 
nem tesz rendet (törvényi 
szabályozással, dereguláció-
val, a fejlesztést ösztönző, 
támogató pénzügyi konst-
rukc iókka l ) , fé lő , hogy 
2003-ban az EU 2 életbelé-
pésével búcsút inthetünk a 
magyar közúti fuvarozásnak 
is... Hogy ez ne következ-
hessék be, a kamara, s maga 
a 8-as osztály is igyekszik 
érdekérvényesítési lehetősé-
geihez mérten a maximumot 
megtenni. Mint ahogy vár-
ható volt, e szakmai fóru-
mon is robbant az autópálya-
bomba. Egy jellemző hozzá-
szólás az ügyben: „Ilyen ta-
rifakörülmények közepette 
az Isten mentsen meg ben-
nünket attól, hogy az autópá-
lya Szegedig érjen!" A ka-
mara egyet tehet, mint tette 
idáig is: tiltakozik minden 
lehetséges fórumon. Ered-
mény leggyorsabban az ún. 
f lo t takedvezmények meg-
szerzésében várható. 

6 . F. 

• T. Asztalos Ildikó államtitkár Szegeden 

Pályázatírásból elégtelen 

Kitüntetések a magyar 
kultúra napján 

Zsákutcában a fuvarozók? 

r 


